
 
 

 
 

 4.20250.9 – 5דף מידע  -מסילות 

 

 ברכות חמות 

 לעפרה וגבי מקיי, להולדת הנכדה עפרי, ביתם של אבירם וליאור. 

 שרון ושניר. , ביתם של למרדכי בראון , להולדת הנכדה רוני

 לרענן ודבורה וסרמן, לרגל חתונתם של ענת ואיילון. 

 

 

 

 

 משולחנו של מנהל קהילה 
 

 טווסים ברחבי הקיבוץ 

הטווסים הנמצאים היום ברחבי הקיבוץ הם לא הטווסים שחיו   –קודם כל דיוק היסטורי 

בעבר באזור משק הילדים/הסדנה של סוזי. מדובר בטווסים "חדשים" שהובאו לפני 

 . 10-כשנתיים לקיבוץ לטובת פארק מסילות. הם התרבו והיום מדובר על להקה של כ

חברי וחברות, תושבי ותושבות מסילות מאכילים אותם באזור הבתים )זאת  – הבעיה

בניגוד לעבר שהקיבוץ האכיל אותם באזור משק הילדים ורחוק מבתי המגורים(. הטווסים  

חושבים שאזור מחייתם הוא אזור המגורים ומהווים מטרד הולך וגובר לתושבי השכונות 

ם את מנוחת הדיירים ואף פוגעים בגינות, הפנימיות ובהן עצים גבוהים. הם מפריעי

 רכבים ועוד.  

הטווס היא חיית בר האכלתה  – אנו מבקשים לא להאכיל טווסים באזורי המגורים 

פנינו לרשות הטבע והגנים על מנת למצוא    -וגידולה באופן לא מבוקר אינה חוקית 

 פתרון. 

במידה והטווסים  (054-564-0858אבקש להתקשר ליאיר כץ פקח שמלווה אותנו )

 מטרידים גם את מנוחתכם.

 אולם ספורט 

בהמשך לטיפול שלנו באולם הספורט, אנחנו 

שמחים לעדכן כי באולם הספורט התחדשנו 

תודה  הסלים.  מאחורי  הנמצאים  במגינים 

 .למתנ"ס המעיינות על הטיפול המסור

 



 
 

 
 

 

 הזמנת אמבולנס

למען הסר ספק ולאור מספר שאלות. נדגיש כי הזמנת אמבולנס גם אם בהוראת רופא היא  

 החבר/ה.על חשבון 

 תודה והערכה 

על תקופה ארוכה בה שימש כסגן רבש"צ. דימה  לדימה לבדבאנחנו מעוניינים להודות  

 היקר, תודה רבה על תרומתך בעבר ועל העתיד ובהצלחה בהמשך. 

 בשלב זה אנו מדייקים את הגדרות התפקיד ונוציא מודעת דרושים מסודרת. 

 מבנים להשכרה 

עדיין מספר מבנים עומדים ריקים ובשלים להשכרה לחברי/תושבי מסילות. ביניהם, מבנה 

 הנגרייה, מחסן קטן במרכזיית הטלפונים הישנה, מבנה הקיטור הישן, תחנת הסיכה ועוד.  

 מצורפות תמונות לדוגמה. מוזמנים/ות לפנות ליעל פירת'.

 

 

 מבנה הקיטור הישן

 מטר 70-כ :גודל המבנה

 נגריה

 מטר, ניתן לחלוקה 300-כ גודל המבנה:



 
 

 
 

 

 משרדים להשכרה 

חברים/תושבים המעוניינים לשכור משרד קטן, עומדים להשכרה שני משרדים באזור 

שולחן כתיבה ועוד. מצבם משתנה  משרדי ההנהלה. במשרדים שירותים, מטבחון, מזגן,  

מאחד לשני אך הם במיקום טוב, עם שכנים טובים, קרובים לחנייה ובאזור שבו פחות בתי  

 המעוניינים יפנו ליעל פירת'.  מגורים. 

 

 עמדות טעינה לרכבים חשמליים 

החלו העבודות והן עתידות להסתיים בימים  

צמוד   –הקרובים. כזכור יוקמו שתי עמדות 

  למגדל המים ובאזור בית ספר רימון. 

 

 תחנת סיכה

 מטר, ניתן לחלוקה 100-כ גודל המבנה:



 
 

 
 

 בריכת השחייה 

אנחנו מתקדמים בצעדי ענק לפתיחת עונת הרחצה. השבוע ערכנו בדיקות קרקע על מנת 

נראות טובות, טרם קיבלנו את התוצאות    – לוודא כי אין חללי אוויר מתחת לבריכה שלנו  

 . בהמשך נקדם שיפוץ פנימי ואיטום סדקים. הדו"ח הסופי

   אנחנו עדיין מחפשים מציל/ה שתלווה את העונה.

 המועד לא סופי.  –בשלב זה נערכים לפתיחה בערב שבועות 

על מנת לדייק את שעות פעילות הבריכה אנחנו מעוניינים להקים צוות אד הוק לטובת הנושא  

 נשמח שמתנדבים/ות יפנו אל תום.  –

 מרכול, נוי וחצר, לוגו  –צוותי אד הוק 

 צוותי אד הוק שהתכנסו לאחרונה והעבירו את מסקנותיהם:

חברת גינון ומנהל נוי וחצר    –להמשיך במודל הקיים  – בחינת מודל הנוי והחצר  .1

בחצי משרה, השקיית הדשאים על פי המפה שאושרה בעבר )דשאים מרכזיים  

ירוקים, דשאים שאינם מרכזיים ובשטחים פרטיים באופן מועט משמעותית(, שיקום 

הדשא של חדר האוכל, בחינת אזורי פיתוח נוספים ברחבי הקיבוץ, בחינת האפשרות 

לרסס בשנה הבאה שטחים מרוחקים ממקומות מגורים, לבדוק את עמידותם של   כן

 קבלת חוות דעת מקצועית.  –העצים ברחבי הקיבוץ  

הצוות העביר מסר של שביעות רצון מפעילות המרכול    –בחינת פעילות המרכול  .2

בית תמר וחינוך.   –ועם זאת ישנו צורך לדייק את המחירים לצרכנים המוסדיים  

 בנוסף לבחינה מתמדת של המחירים לצרכן הפרטי. 

סוכם על כך שהמשך פעילות טובה במרכול היא אינטרס קהילתי ואפשר להגדירה 

במסגרת ערבות הדדית בין החברים והחברות. סוכמו מספר פעולות לטובת הסברה 

 תמונה מצורפת.  –לקהילה. תודה לצוות המרכול על השי המפנק לחג הפסח 

הבנת ההיסטוריה של  –הצוות ירד לעומקם של דברים   –בחינת לוגו מוסכם  .3

הלוגואים, דן בחלופות שנוצרו והאפשרויות השונות. לבסוף החליט להביא להצבעה 

. הוועד אישר 2020המקורי וזה החדש שנוצר בשנת  –שני לוגואים לבחירת הציבור 

 את ההמלצה וזה יובא לשיחת הקיבוץ הקרובה לבחירת הציבור. 

הצוות נפגש ולמד מודלים מקיבוצים אחרים,   –קידום חברים וחברות בחופשה  .4

נפגש עם נציגי משפחות הנמצאות בחופשה ושמע את רחשי ליבם. מתוכננת פגישה 

 נוספת לטובת גיבוש מסקנות אותן נעביר לוועד הממונה ומשם לאישור שיחת קיבוץ.

הצוות נפגש פעם אחת ויפגש לפגישה נוספת במהלך חודש  –שיוך פירות נכסים  .5

 מאי.



 
 

 
 

במסגרת הפגישה הראשונה הועלו המניעים להכרזה על וועד  –מעבר לוועד נבחר   .6

, הוצגו מספר מודלים מקיבוצים אחרים. חברי וחברות 2017ממונה במסילות בשנת 

 הצוות יפגשו שוב במהלך חודש מאי. 

חברות הצוות נפגשו וקיבלו סקירה על הנעשה עד כה, על  –הקמת מגרש משחקים  .7

הצפי לקבלת תקצוב מקק"ל ועוד. התגבשה פרוגרמה למגרש המשחקים, כזו 

שתשמש את מסילות לשנים הבאות. בשלב זה אנו ממתינים לבחירת יועץ/ת נוף 

במסגרת תכנית האב לתשתיות, זו תתכנן גם את הפריסה במתחם המגרש. מקווים  

 ככל הנראה נתחיל בריבוד והצללה.  –רוב לבצע בק

 תנועת מוניות ואוטובוסים בקיבוץ

כזכור לפני הבחירות לראשות המועצה ערכנו סיור עם שני המועמדים. סיירנו, הראנו והוכחנו  

 שיש בעיה. 

קיבלנו  –עכשיו אחרי הבחירות, לצערנו המועצה לא מעוניינת לפתור את הבעיה באופן מיידי 

את תשובתו של ראש המועצה ובה מבקשים מאיתנו להמתין לקיץ. בקיץ הם מתכננים לסלול  

 דרך שתוביל את המוניות אל דרור מחוץ למסילות.  

זה לא פותר את הרכבים של המורים המציפים את החניות השונות ברחבי הקיבוץ,   – הבעיה

אל מסילות משני שערים שונים, נסיעה פרועה וחסרת סבלנות של   רכבי ההסעותאת כניסת 

מוזמנים לפנות גם אתם אל  רוב רכבי ההסעות ועוד. הקיץ אומנם בפתח אבל הסכנה מיידית!

 ביחד נצליח. שוב ושוב. ראש המועצה לטובת הצפת הבעיה 

 שיפוצים ברחבי הקיבוץ 

שיפוצים והתחדשות בתים בקיבוץ היא מבורכת. חשוב להזכיר כי יש לעשות את הכל על פי  

 נוהל בנייה פרטית המגדיר מה מותר ואיך צריך לעבוד.  -הנחיות 

יש ליצור קשר עם יעל פירת' יו"ר ועדת    –לפני לכל שיפוץ גם קטן  –מבקשים להזכיר אנו 

תכנון לטובת תיאום העבודה עם שאר בעלי המקצוע במסילות. בנוסף לספק אישור ביטוח  

 חשוב לפעול על פי הנוהל ע"מ למנוע אי נעימויות.  - של הקבלן המבצע

אנו מבקשים בהזדמנות זאת להזכיר כי המבקשים להזיז תשתית ציבורית ממגרשם הפרטי  

יישאו בתשלומים השונים וזה כולל את הפיקוח מטעם הקיבוץ על כל עבודה שנעשית בתחומו 

 וקשורה לתשתית ציבורית.

 הצטיידות בחירום 

אש"ח. רשימת התורמים   50גויסו דרך תרומות מאנשים וחברים יקרים סכום של מעל 

 תתפרסם בקרוב.

 צוות החירום הגדיר סדרי עדיפויות לרכישת ציוד לקיבוץ:

 תחנת ממסר.  .1
 נשקייה.  –שיפוץ חדר נשק  .2



 
 

 
 

 הצטיידות באוהלים למקרה רעידת אדמה.  .3
 תקשורת/אינטרנט בכל המקלטים. .4
 הצטיידות במודול מקומי לחירום.  .5
 הוספת מצלמות ברחבי הקיבוץ.  .6

כיתת    –עד כה מסילות הצטיידה במסגרת מקורות התרומות   ולאחרונה ציוד רפואי,  כוננות 

 אושרה הצטיידות בתחנת ממסר + מכשירי קשר בהשתתפות המועצה.

שיפוצים שונים, הצטיידויות    –אש"ח    130נוסף על כך העבירה המועצה שווי כסף בגובה של  

 ועוד. 

 

 חצר הקיבוץ 

לקראת אירועי יום הזיכרון והעצמאות שופץ אזור מתחם יד לנופלים, הוא נצבע ע"י בני ובנות  

מועדון  ערכו גיוס לטובת  הנעורים - בליוויה של מדריכת הנעורים ספיר דאודי הנעורים שלנו

טופל על ידי בן קוג'מן וחברינו מחברת הגינון, טיפולו המסור של מני  הנעורים. עוד המקום

מתן, תיקוני בטון על ידי צוותו של חאזם זועבי ותליית הדגלים על ידי מעיין אשכנזי. תודה  

 לכל העומלים!

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 שיחת קיבוץ  

. מודעה מפורטת  ועדוןבמ 20:00בשעה  27/5-קיבוץ הקרובה תתקיים ביום שני ההשיחת 

 לשריין את המועד.  וזמנים תצא בהמשך. חברים מ

 



 
 

 
 

 פעילות תרבות חודש מאי  -  תרבותמשולחנה של ועדת  

 יום השואה והגבורה 

ציינו את יום השואה בטקס קצר ובמתן עדות במסגרת זיכרון בסלון. המפגשים   6/5-וב 5/5-ב

היו מרגשים ומכובדים. אירחנו את גיל אלכסנדר, שלומקה גלפרין, מרים טרופר ומשה  

סלריוס שהתארחו בסלונים של משפ' קינסטליך, משפ' מיקיי משפחת בר אברבנל וגם  

 במועדון. תודה למשפחות על האירוח. 

על הארגון ועל   שלומית גרינשטיין, הילה גלפרב ועפרה מיקיילצוות יום השואה  תודה

 על הכנת הכרזות ותעודות ההוקרה.דנה מיקיי התוכן ול

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

עצוב עם  בה, ערב נציין בערב את יום הזיכרון לחללי מערכות ישראל ופעולות האי -12/5ב

 .  אתגר רגשי גדול

נציין את הטקס המסורתי בבית העלמין. בערב נדליק משואות ונסגור את יום הזיכרון   13/5ב

ירה ומצב רוח ולילדים נפעיל את , בבערב שירהנפתח העצמאות  . את יוםבכתובות אש

 .הרכבת

לפני הריצה נתכנס לטקס   .נקיים ריצת ניווט בתוך הקיבוץ לזכרו של איתמר טל ז"ל 14/5ב

  .ההנצחה לזכרו בחדר האוכל פינתבקצר וביקור 

 

 מפגש עם מרים טרופר

 מפגש עם שלומקה גלפרין

 מפגש עם גיל אלכסנדר

 מפגש עם משה סלריוס



 
 

 
 

 2024מאי  – מהנעשה במגזר העסקי 

חורף גשום וחמים יחסית עבר עלינו. שטחי החיטה נקצרו לתחמיץ ושחת, היתר לפני   גד"ש :

קציר לגרעינים. יבולים יפים. מחיר הגרעינים עדיין יחסית גבוה וסה"כ צפויה הכנסה גבוהה 

נזרעו בהתאם לתוכנית כולל בשטחי רמת   םודומה לשנה שעברה. גידולי התעשייה למיניה

 צבאים )מחנה גדעון(. השטחים נראים יפה ונקווה לעוד שנה מוצלחת בגד"ש. 

דונם מנגו במסגרת השותפות עם ניר דוד. התוצאות בשטח   400 -נטועים כ -מנגו  מטעים:

השותפות עם שורשים סיימה את  –המניב היו טובות והשטח הצעיר מתפתח יפה. תמרים  

 . נקווה שהשנה נראה רווח.  2022בהפסד קטן לאחר פחת. חל שיפור ניכר מול  2023

ל' וההכנסות מחלב  100,000 -ברבעון הראשון ייצור החלב גבוה משנה שעברה בכרפת: 

השתפרו במעט למרות ירידה קלה במחיר החלב. נקווה שנעמוד בתוכנית ונראה שיפור בענף  

 .  2024הרפת בשנת 

טון משנה   100 -הסתיימו שני מדגרים ראשונים. כמות הבשר ששווקה גדולה יותר בכלול: 

 .  2024מדגרים במשך כל שנת   6שעברה. המדגר השלישי יחל השבוע. מתוכננים 

לאחר התלבטות, הוחלט להמשיך את פעילות המשתלה ללא שותף. נעשה שינוי משתלה: 

והצוות מעורבים  מנהל ענף הצומח ארגוני והמשתלה תעבוד תחת ענף הצומח. רותם

בפעילות. עדיין מחפשים מנהל/ת למשתלה. במקביל מתקדמת הסדרת המשתלה ברשות 

 מקרקעי ישראל והכוונה לקדם פיתוח פנימי וסביבתי. 

נחתם הסכם עם חברת שיכון ובנוי אנרגיה לפרויקט אגירה במתח גבוה. אנרגיה מתחדשת: 

בקרוב נתחיל לקבל תשלום על האופציה. ממשיך מו"מ על הסכם אגרו וולטאי עם חברת 

דונם בפרדס האזורי. למסילות   1,200דוראל. בימים הקרובים תחל בנית שדה סולארי של 

 דונם בפרויקט.    80

בשעה טובה לאחר כשנה וחצי, הסתיים תהליך ביצוע העסקה עם רשות  מיזם תיירות :

מקרקעי ישראל. בקרוב יהיה על היזם לשלם את דמי ההיוון על הקרקע. כעת הדרך פתוחה  

להגשת תוכניות להיתרי בניה. חלק מהעבודות לפיתוח יחלו בימים הקרובים. ביום שישי 

יפתח בקיץ בשנה הבאה.              מוזמנים להנחת אבן הפינה. הכוונה שהאתר 17/5

 במקביל התחלה של קידום תב"ע לתיירות )לא רק לקמפינג( בכל שטח המשתלה לשעבר. 

ההסכם עם היזם נחתם ואנחנו בתהליך ביצוע עסקה מול  פיתוח האזור בייעוד תעשייה:

 רשות מקרקעי ישראל. תהליך זה צפוי להמשך בחצי השנה הקרובה. 

התוכנית לבניית שכונה על קרקע חקלאית של מסילות   –שכונת בית שאן מערב )מסילות( 

)ועדה למתחמים מועדפים לדיור(. המשמעות שניתנת עדיפות   מקודמת במסגרת ותמ"ל

לקידום התוכנית. התקיימה השבוע ישיבה במנהל התכנון בהשתתפות כל המשרדים  

הקשורים כולל נציגי מסילות. הכוונה לקדם את התוכנית בקצב מהיר. כלומר נושא השבת  

ם פיצוי בסכום מאוד הקרקע לרשות מקרקעי ישראל יעמוד על הפרק בקרוב. מדובר בתשלו

 משמעותי. התחלנו בהתייעצות עם גורמים שונים לקראת המהלך הזה. 

יישר כוח לכל העוסקים במלאכה, מנהלים ועובדי החקלאות, צוות המשרד והנהלת חשבונות, 

 הנהלות הקיבוץ והחקלאות.

 שבת שלום, 

 בצלאל.  



 
 

 
 

 

 מאת דפנה בר  2024מאי  – מן הספרייה 

הסופר מאיר שלו נפטר באפריל לפני שנה. שלו נפטר, וממשיך לחיות בקרב אוהבי ספריו.  

אפשר לחשוב על ספרות עברית בלי לחשוב על מאיר שלו, שמאיר את החושך שבו אנו -אי

חיים עכשיו.  לציון שנה למותו, שאלתי מהספרייה שלנו ספר ילדים ששלו כתב, ויוסי 

, מהדורה ראשונה. כמו 1995ז החול", בהוצאת עם עובד, אבולעפיה אייר "הטרקטור בארג

ספרי ילדים אחרים שכתב, גם הספר הזה מפעים בלב מבוגרת כמוני, פירפור ילדי, טוב,  

 וחיוך נמתח על פני מהמילה הראשונה ועד האחרונה בספר. 

הסיפור מתחיל במילים "לפני הרבה שנים היה בכפר טרקטור אדום וגדול". הסיפור מתאר 

את עבודתו של הטרקטור יחד עם אהרון, הטרקטוריסט, באופן שמלמד את הילדים הקוראים  

כך רבות של הטרקטור, את החריצות שלו, את אהבת האדמה שלו, -אותו את יכולותיו הכל

ות שלו לאהרון. כשאהרון הזדקן ועייף מעבודתו, הוא הביא את חדוות עבודתה, ואת ההיענ

טרקטוריסט חדש. צעיר יותר. אבל מה שמעסיק את הסופר )כן, "מעסיק" בזמן הווה( הוא 

שלא ישכחו את הטרקטור האדום, שגם הוא כבר מתקשה לעבוד מאוד. שלו מעוניין, שהעבר  

ם קבינה ומזגן, לא יבטלו את ידי החדש והצעיר, שהטרקטורים החדשים, ע-לא יירמס על

 חלקו המשמעותי של הטרקטור האדום בריח הכפר וברוחו.    

רונן, האיש שלי אמר "הספר הזה טוב לילדים עירוניים, שילמדו משהו עלינו..." ואני עניתי לו  

קיבוץ ולהוריהם, שיכולים להזדהות אתו, ולחייך".  עכשיו, אפשרות -"הספר הזה טוב לילדי

 לחייך היא יקרת מציאות. תודה לך, מאיר שלו.  

 

 מאת מירה פרסטי  – מקומית  ה היסטורישל    פינה 

 2004-כפי שסיפר בזיכרנותיו שבתאי הורביץ ב -על אדמות ג'ורג' 

   80-כפי שסיפר ישקה גולדברג בראיון מצולם בסוף שנות ה -ועל עמדת ג'ורג' 

יווני.  -השם "ג'ורג', מקורו בשם בעל הקרקע ששמו היה ג'ורג' קזמא. הוא היה ערבי נוצרי

 מאז נקלט השם בפי כל ולכל עת.

. השטח נחשב לאדמת  1939דונם, נרכש ע"י ק.ק.ל בקיץ   250-שטח האדמה שלו, שגודלו כ

בעל הקרקע מכר את האדמה בכסף טוב,   עידית, והדבר הוכיח את עצמו במרוצת השנים.

 עבר לסוריה ורכש שם שטחי אדמה גדולים בסמוך לנהר פרת )כך סופר(. 

 ערביי האיזור.   מן הראוי להדגיש, שהשטח הנ"ל היה "שטח תחת מים" כהגדרתו ע"י 

דרומי עברה תעלת עפר, שהובילה את מימי מעיין הג'וסק -כלומר, ביצתי. בגבולו המערבי

)היום: מעיין שוקק( מזרחה. אך התעלה לא טופלה כראוי, ונוצרו בה הרבה פרצות, שדרכן 

 זרמו מים לשטח ללא השגחה. עקב כך נוצרה ביצה לאורך גבולו המערבי של השטח.



 
 

 
 

דבר ראשון שנעשה על ידינו היה טיפול בתעלה, ע"י ניקוייה מצמחיית הבר שגדלה, וכן  

 סתימת הפרצות.

לאחר מכן עשינו עיבודי קרקע כדי להכשירה לנטיעת סוגי מטע שונים, כגון: ענבים, רימונים,  

שאר השטח מנוצל לגידולי שלחין למיניהם עד   זיתים ועוד. מכל אלה נשאר רק מטע הזיתים. 

 ימינו אלה.

במקצועו, וההוכחה  מן הראוי לציין שהאיש הנ"ל, ג'ורג' קזמא, היה משכיל וכנראה אגרונום

לכך הייתה ספריית ספרי מקצוע בתחום החקלאי שהותיר בביתו, אשר שימש תחילה ללינה 

 יחד עם האדמות עברו לידינו שתי חלקות מטע שניטעו ע"י קזמא: אחת של  לשומר במקום.

המשכנו בכך מספר   חלקת עצי נשירים. הן היו מטופלות לא רע ואנו -הדר למינהו, ושניה -פרי

 שנים עד לעקירתן מטעמי כדאיות.

מבטון. זו אכן הוקמה  לא יכולנו לעמוד בתנאי השמירה, ועלתה על הפרק: בנית מתקן שמירה

 וידועה בשם: "עמדת ג'ורג'". 40-בראשית שנות ה 

של  66-, שנכתבו לכבוד יום העלייה ה2004דצמבר  -עד כאן זיכרונותיו של שבתאי הורביץ מ

 מסילות.

 .     80-בראיון מצולם מסוף שנות ה -דבריו של ישקה גולדברג, שניהל את בניית עמדת ג'ורג' 

האדמה וכל מה שעליה עבר לידי מסילות, והוחלט לשמור על הגן ולטייב את עצי הפרי.  

מעבר לשטח גרו בדואים והיה חשש מגניבות, ועל כן ניבנה מתחם מבטון עם גג רעפים,  

 ושישה חברים שמרו שם לסירוגין. חברות לא השתתפו בשמירה מפאת הסכנה. 

כל  זה נמשך כשנה והיווה נטל עבודה כבד על הקיבוץ. אזי הוחלט לבנות עמדת שמירה 

שתחסוך בכוח האדם שיופנה לשמירה. הסוכנות נתנה את הכסף, וקבוצת חברים בנתה את  

 . 1941-העמדה במו ידיהם, בנייה שהסתיימה בתוך חודשיים. זה היה ב

קומות של  יציקת בטון. את הבטון יצרנו במכונת הבטון המקומית, שפכנו אותו  3העמדה היא 

 לדליים שאותם הרמנו בידיים מיד ליד. 

עם הקמת העמדה ניתן היה לשמור במינימום כוח אדם, וגם החברות השתתפו בשמירה, 

אבל רק בקומה העליונה. הקֶשר עם הקיבוץ היה באיתות, והיה גם הפרוז'קטור שהאיר 

 מלמעלה את הסביבה בלילה.

 מ.פ.   -תוספת שלי 

וטרקטור, והוא  מכונת הבטון המקומית הייתה דוד מערבל מסתובב רתום למריצה גדולה 

שימש לאורך הרבה שנים את ענף הבניין אצלנו עבור שיפוצי בתים למיניהם, יציקת משטחים 

וסלילת מדרכות בקיבוץ. כי הרי המשאית שמגיעה כיום על פי הזמנה ושופכת בטון, זו  

 פרקטיקה חדשה יחסית. 

לאחר קום המדינה, העמדה כבר לא שימשה יותר למטרות הגנה. היא "מצאה את עצמה" 

בלב כרם הענבים, ולאחר מכן בלב השדות, והיו גם מי שהרהרו באפשרות להרוס אותה, כי 

היא "מפריעה לחרוש תלם ישר"...  טוב שקוצר הראות ההיסטורי לא בא לידי מימוש, 

 עומדת ומשקיפה בגאון על הסביבה.והעמדה היפה והמרשימה הזו נשארה 

באותו עניין ממש: במקרה נתקלתי לאחרונה במאמר בבלוג לענייני אדריכלות, 'חלון אחורי'  

שמו, ושם, מתפייט לו בהתרגשות האדריכל מיכאל יעקובסון על מה שחזו עיניו, לאחר 

בשם: 'ארכיטקטורה  2019שביקר במקום לרגל לוויה בבית העלמין. בכתבה מאפריל 



 
 

 
 

ואידאולוגיה' הוא מביא צילום של העמדה, ומהרהר בטיב השכלתם הארכיטקטונית של  

 המתכננים )אוי, התמימות!(, וכותב כך: 

" 'ברוטליזם' לא היה עדיין בלכסיקון של האדריכלים, אבל המבנה הזה בנוי כולו מבטון  

חשוף. יש בו גם רובד נוסף שכולל ציטוט מהאדריכלות הרומנטית של חומת ירושלים.  

חשבתי שזה יפה שהאדריכל שתכנן את העמדה בחר שלא להזניח את העיצוב החזותי,  

י ולמקום אחר. אבל יתכן שבכלל הבנאים הם אלה והעניק אופי שקושר אותה לסמל ציונ

 שעשו את העיטור על דעת עצמם".

ולסיום, אולי בעקבות המודעות  הגוברת לנושא שימור אתרים היסטוריים, יועלו רעיונות  

יצירתיים מצד חברים, על מה שראוי ואפשרי לעשות עם העמדה היפה והמיוחדת הזו, 

 האוצרת בין קירותיה סיפור חלוצי ציוני מפואר של מסילות והמדינה שבדרך.   

 בתמונה עמדת ג'ורג'

 

 

 

 

 שבת שלום ! 

 תום אלבו

 מנהל קהילה 

 

 

 

 



 
 

 
 

 


